
راه آهن نیاز به حمایت فوری
و همه جانبه مسئولان اقتصادی 

دولت دارد

گفت و گو با بابک احمدی، مدیرعامل بخش حمل و نقل 
ریلی گروه مپنا و رییس هیئت مدیره انجمن:

در دو سال اخیر به خصوص امسال شدیدا با کمبود لکوموتیو مواجه هستیم. لکوموتیوهای بسیاری زمین گیر شدند. مدیران عامل شرکت های مالک لکوموتیو از 

شــرکت  راه آهن در خصوص عدم دریافت مطالباتشــان گلایه دارند و سخت در فشار کمبود نقدینگی و زمین گیر شدن لکوموتیوهایشان هستند. چرا راه آهن با توجه به 

اینکه از شرکت های حمل و نقل ریلی و صاحبان واگن حق دسترسی را دریافت می کند، اما مطالبات مالکان لکوموتیو را پرداخت نمی نماید و این مطالبات انباشه شده 

اســت. برای واکاوی بیشــتر مشــکلات کمبود لکوموتیو گفت و گویی با مهندس بابک احمدی رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی شــرکت های حمل و نقل ریلی و خدمات 

وابسته و همچنین مدیرعامل بخش ریلی گروه مپنا داشته ایم که به آن می پردازیم:

  نظــر جنابعالــی در خصــوص کمبــود لکوموتیــو و 
زمین گیر شدن لکوموتیوها چیست و آیا با مدیر عامل 
و معاونین راه آهن در این خصوص مذاکراتی از ســوی 
انجمــن صورت گرفته یا خیر؟ انجمــن چه راه کارهایی 
را بــرای دریافت مطالبات مالــکان لکوموتیو دارد؟ آیا 
اطلاعی از تعــداد لکوموتیوهای گــرم و لکوموتیوهای 
خــارج از ســیر بــه دلیــل نداشــتن نقدینگــی داریــد ؟ 

لکوموتیوهای راه آهن در چه وضعیتی قرار دارند؟
مهمتریــن مســئله موجــود امــروز ضعف ســاختار 
اقتصادی کســب و کار حمل و نقل ریلی اســت. امروز 
یک ســازمان دولتــی با نام شــرکت راه آهــن جمهوری 
اسلامی ایران داریم. معنی شرکت کاملا مشخص است. 
براســاس تعاریف قانون تجارت وقتی شــرکت تشکیل 
می شــود ســهام داران منابعی را دراختیــار تیم مدیریتی 
قرار می دهند و از آن ها توقع ســرمایه گذاری و کســب 

سود مستقیم دارند.
از ســوی دیگر از سوی دولت به این شرکت تکالیفی 
ابلاغ می شــود که خلاف اهداف اصلی از تشــکیل این 
شــرکت اســت. یعنی تناقض بزرگی در این میان وجود 
دارد. از یــک ســو دولــت می گویــد قیمــت بلیت های 
مسافری نباید افزایش یابد از سوی دیگر حمل جاده ای 
کــه رقیب حمــل و نقل ریلی اســت با ســوخت ارزان 
قیمت عملیات حمل و نقل را اجرا می کند. یارانه های 
ســنگینی از جملــه یارانه ســوخت که تقریبــا به رایگان 
ســوخت ارائه می شود. هزینه نگهداری جاده ها و یارانه 
هزینه سیستم امداد نجات جاده ای یا یارانه هزینه های 
سیســتم ایمنــی و پلیس جاده هــا، اورژانــس و موارد 

مشابه را دولت پرداخت می کند. 
در حمل و نقل ریلی هیچ یک از هزینه های نامبرده 
شده بر عهده دولت نیست و تمام هزینه ها را صاحب 
بار یا فورواردر از محل حق دسترسی پرداخت می کند. 
از سوی دیگر گفته می شود که هزینه هر لیتر سوخت 
در حمل ریلی و جاده ای به مساوات  300 تومان است 
اما بزرگترین مزیت حمل و نقل ریلی نســبت به حمل 
جــاده ای این اســت که مصــرف ســوخت در ریلی یک 
هفتم حمل ونقل جاده ایست. زمانیکه گازوئیل رایگان 
ارائه می شــود عملا این مزیت رنگ می بازد و خاصیت 
خود را از دســت می دهد. این مزیت در سطح اقتصاد 
بنگاه بروز نمی کند. ما در یک ســو بخش ریلی را رقیب 
جاده ای را قرار داده ایم و همه سوبسیدها و یارانه ها را 
به سمت آن روانه کرده ایم. از طرفی به راه آهن تکالیفی 
را ابــلاغ می کنیــم و اجــازه نمی دهیم که یــک اقتصاد 
پویا، منطقی و فعال داشــته باشد و در نتیجه در همه 
حوزه ها دچار افول و مشکلات می شویم. در دوره هایی 
منابع بودجه عمومی دولت خیلی محدودیت نداشت 
و دولــت در کنــار نــرخ هــای تکلیفی و عدم مناســب 
ســازی و حمایــت از کســب و کار ریلــی ،از طریــق این 
منابع بخش هایی از نیازهای مجموعه را برطرف می کرد 
اما در ســال های اخیــر به دلیل فقــدان منابع کافی در 
حــوزه بودجه عمومــی و عدم امــکان ارائه کمک های 
بودجــه ای متناســب با نیازها و از طــرف دیگر افزایش 
سرســام آور هزینــه ها بــه راه آهن جمهوری اســلامی 
ایران به عنوان یک شــرکتی که بــه ازای تکالیف ابلاغی 
زیان هایی را متحمل می شــود و دولــت باید زیان های 

وارده به این بخش را جبران کند می بینیم که مشکلات 
فراوانــی را به وجود آورده اســت . از جمله مشــکلات 
می تــوان بــه هماهنگ نبــودن  دخل و خــرج راه آهن 
اشــاره کرد. راه آهــن بودجه کافی برای نگهــداری ندارد. 
راه آهن با شرکت های مالک لکوموتیو عملا یک شریک 
تجاری است. شــرکت های مالک لکوموتیوهای خود را 
بــه صورت اجاره در اختیار راه آهــن قرار می دهند و راه 
آهن منابع را دریافت می کند و درآمدهای حاصله را با 
روش از پیش تعیین شــده بایــد به صاحبان لکوموتیو 
پرداخــت کند. اما عملا به دلیــل فقدان قوت لازم، در 
جریــان نقدینگی راه آهــن، ســکته هایی در پرداخت ها 
ایجــاد می شــود که در چند ســال اخیر بــازه های عدم 
پرداخــت مطالبات مالــکان لکوموتیو خصوصی زیاد و 
طولانی شده و واقعا از حد و توان  خارج شده  است. 
مســئله کاملا اساســی و ریشــه دار اســت. تــا زمانیکه 
به راه آهن نگاه شــرکتی داشــته باشــند و از سوی دیگر 
تکالیف منجر به زیان به آن ابلاغ شود همین مشکلات 
وجود خواهد داشــت. مگر آنکه تبدیل به یک سازمان 
شود و هزینه هایش را از محل بودجه عمومی دریافت 
کنــد و اقتصــاد حمل و نقل ریلی را باز کند و در اختیار 
فعالان و ســرمایه گذاران بخش خصوصی قرار دهد و 
صرفا به دریافت سهم مالکانه دولت و نظارت بپردازد. 
راه آهــن باید در حــوزه رگولاتوری، فعالیت های نظارتی 
خــود را انجام دهد. شــاید در این مقطع تنها راه علاج 
برای مشکل لکوموتیو و خط همین باشد اما در ارتباط 
با اینکه چه راهکاری در بخش خصوصی اندیشــیده ایم 
واقعیــت این اســت که به جــای آنکــه لکوموتیوهای 
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بخــش خصوصی در اختیار راه آهن قرار گیرد مســتقیما 
شــرکت های مالک با شــرکت های حمل و نقل بار وارد 
قرارداد شوند. البته در صحبت این امر ساده است اما در 
عمل فرایند سخت و پیچیده  و جزئیات زیاد و فراوانی 
دارد و بایــد به روشــی عمــل کنیم کــه از ورود آفت ها 
جلوگیری کنیم. با توافقاتی که صورت گرفته مقرر شــده 
شرکت های حمل و نقل ریلی با مالکان لکوموتیو رسما 
قرارداد امضاء کنند و برای این امر یک شــرکت کارگزاری 
توســط شــرکت های مالک لکوموتیو تاســیس شــده تا 
از تعــدد و ازدیــاد قراردادها جلوگیری شــود و با تعداد 
محدود قرارداد میان شرکت های حمل و نقل ریلی باری 
و شــرکت های کارگزاری شــرکت های مالک لکوموتیو با 

حداکثر دقت قراردادها را جلو ببریم.
پیرو توافقاتی که با راه آهن جمهوری اســلامی ایران 
شــده از ســال آینده از اوایل تیرماه وارد این روش عقد 
قــرارداد جدیــد می شــویم و بــه ایــن روش کار را جلــو 
می بریم و این روش بخشــی از مشــکلات شــرکت ها را 
از تیرماه ســال آینده حل خواهد کرد. اما برای دریافت 
مطالبات معوق شرکت ها باید تدبیری اندیشید و جریان 
نقدینگــی شــرکت راه اهــن ج.ا.ا قدری تقویت شــود تا 

بتواند این مطالبات را پرداخت کند.        

آیا امسال رشد حمل بار ریلی نسبت به سال گذشته 
در همیــن زمان صعــودی بوده یا نزولــی؟ لطفا دلایل 
هریــک را بفرماییــد. اگر با کاهش بــار مواجه بودیم آیا 

کمبود لکوموتیو نقش داشته یا خیر؟
در بحث جمــع بندی آمار همیشــه تاخیراتی وجود 
دارد و آمارهای میان دوره ای خیلی قابلیت اتکاء ندارند. 
امــا آنچــه اعداد و ارقام نشــان می دهد آمــار صعودی 
نیســت و کاهــش وجــود دارد. امــا اینکه علــت اصلی 
چیســت بایــد بگویم کمبود لکوموتیــو از عوامل اصلی 
کاهــش حمل بار اســت. نیروی کشــش و قوه کشــنده 
حمل و نقل ریلی لکوموتیو است و هرگاه آمار لکوموتیو 
در سیر کاهش یابد مطمئنا از سویی بهره وری لکوموتیو 
افزایش می یابد و از ســوی دیگر میزان کل حمل و نقل 
کاهــش می یابد و یقینــا در کوتاه مدت نیازمند افزایش 

تعــداد لکوموتیوها هســتیم. راه حل این اســت که در 
بلند مدت تعداد لکوموتیوهای موجود افزوده شــود و 
ســرمایه گذاری های مستمر در حوزه تامین لکوموتیوها 
صــورت گیرد. اما در کوتاه مــدت باید تمام تلاش خود 
را بــه کار گیریم تا لکوموتیوهــای موجودی که به دلایل 
محدودیــت منابع تخصیص یافته بــه بحث تعمیرات 
و نگهــداری و جریان نقدینگی ضعیف متوقف شــده اند 
مجددا وارد چرخه حمل و نقل شوند تا در کوتاه مدت 
رشــد قابل قبولی درحمل و نقل را رقم بزنیم. اما قطعا 
نیازمند ســرمایه گذاری و ورود کشــنده و ناوگان جدید 

نیز هستیم.     

حمل بار ترانزیتی در کشور در چه وضعیتی قرار دارد؟ 
آیا زیرساخت های کافی برای عبور بار ترانزیتی ریلی وجود 
دارد؟ برای افزایش عبور بار ترانزیتی ریلی در کشــور چه 

باید کرد و چه راهکارهایی وجود دارد؟ 
در بحث ترانزیت در کشــور زیرســاخت های ســخت 
افــزاری خوبی داریم امــا به لحاظ نرم افزاری به شــدت 
در حــوزه ترانزیــت مشــکل داریــم. قوانیــن و مقررات 
محــدود کننده ای وجــود دارد و متولی واحــد در حوزه 
ترانزیــت وجود نــدارد و یک فعال اقتصــادی که قصد 
دارد در ایــن حوزه فعالیت کند واقعا برخی مواقع برای 
حل مشــکلاتش نمی داند بــه کجا بایــد مراجعه کند و 
کدام ارگان و ســازمان پاسخگوی رفع نیاز و مشکلاتش 
اســت؟ ده هــا ارگان و ســازمان در این حــوزه فعالیت 
می کننــد ، در حــوزه ترانزیــت باید متولی واحد داشــته 
باشــیم و تمام معضلات و مشکلات مرتبط با ترانزیت 
را متولــی واحــد باید مدیریــت کند. قاعدتــا این حوزه 
بایــد در وزارت راه تعریف شــود و به صورت تخصصی 
تمام دســتگاه های ناظر از جمله گمرکات کشور،مرزبانی 
و ســتاد مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز و.....که هر کدام به 
واســطه مســئولیت هایی کــه دارند قوانیــن و مقرراتی 
موضوعه و مرتبطی دارند. این سازمان باید با ماموریت 
تنقیــح قوانین و مقررات و مانــع زدایی در امر ترانزیت 
روان ســازی و تســهیل گری امر ترانزیــت از جمله ریلی، 
جــاده ای و هوایی رادر دســتور کار خــود قرار دهد تا در 

چارچــوب ایــن جریــان روان فعــالان اقتصــادی بدون 
دست انداز به کار خود ادامه دهند. البته بحث تبادلات 
بانکــی و محدودیت های تجاری به واســطه تحریم های 
تحمیلی بــی اثر نبوده و این امر به کاهش ظرفیت های 
ترانزیتــی کشــور کمــک می کند کــه از مشــکلات اصلی 
موجود اســت. از جمله مشــکلات موجــود در ترانزیت 
ریلی، ناوگان  موجود در کشور است به لحاظ فنی مجوز 
ورود به حوزه cis ندارند. در حوزه غرب کشور در اتصال 
با همســایگان غربی در ریل مسئله جدی نداریم و تردد 
داریــم که البتــه در آن جا هم محدودیت های سیاســی 
بــا بهانه  سیاســی بوجــود می آید. اما در هــر صورت به 
لحاظ فنی مسئله ای نداریم و واگن هایمان می توانند در 
این حوزه حرکت کنند و وارد کشــور ترکیه شــوند اما در 
حوزه ارتباطات شــمالی با کشورهای عضو  cisمباحث 
فنــی داریم زیرا امــروز ناوگانی نداریم کــه به لحاظ فنی 
اجازه ســیر در حوزه cis داشــته باشــند و بایــد در این 
حــوزه فعالیت های لازم صورت گیرد و ناوگان منطبق با 
استانداردهای حوزهcis  از سوی جمهوری اسلامی ایران 
معرفی شــود و استانداردهای لازم را دریافت کنند البته 
ناگفته نماند که مســئولیت اصلی در این حوزه بر عهده 
بخــش خصوصی اســت که بایــد با حمایــت جمهوری 
اســلامی ایران این کمبودها حل شود.اگر سازمان مزبور 
با اختیارات مورد نیاز ایجاد شــود و نســبت به پیگیری 
و رفع مســایل مربوطه اقدام نمایدواین مشکلات حل 
شــود در حوزه ریلی نیز بهبود عملکرد نسبت به شرایط 
موجود را شــاهد خواهیم بود که البته در روزهای اخیر 
اخبــار خوبی در زمینه توســعه و رشــد ترانزیت ریلی به 

گوش می رسد. 

در رابطه با خرید لکوموتیوهای روســی آیا اطلاعاتی 
در خصــوص مباحــث فنــی لکوموتیــو داریــد؟ آیا این 

لکوموتیوها با خطوط ریلی کشور مشکلی ندارند؟  
در این مورد هیچ خبر رسمی و اجرایی اعلان نشده و 
صحبت هایی در حد اعلام نظر کلی وزیر محترم اقتصاد 
بیان شــده ولی آنچه کارشناسان هم می دانند بحث هاو 
مشــکلات فنی بســیاری در خصــوص ورود  لکوموتیو 
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روسی خط اصلی به شبکه راه آهن ج.ا.ا وجود دارد. از 
سویی بستر راه آهن روسیه برقی است و صاحب تجربه 
و سبک در حوزه لکوموتیوهای دیزل الکتریک ندارند. 
روســیه اقلیــم با طبیعت نســبتا هموار  و در  ســطح 
دریــا دارد و به همین جهت نوع لکوموتیوهای دیزل 
الکتریکی که بعضا و در گذشته هم در روسیه به تعداد 
محدود ســاخته شده و ده دستگاه از این لکوموتیوها 
به کشــور همســایه )عراق(صادر شــده امروز به دلیل 
عدم تطابق با شــرایط جغرافیایی و آب و هوایی همه 
متوقف اســت و ســیر نمی کننــد اما روســیه در تولید 
لکوموتیوهای برقی صاحب سبک است و مسائل فنی 
آن را می توانــد حــل کنــد. البته آن موضــوع جداگانه 
هســت امــا در حــوزه لکوموتیوهای دیــزل الکتریک 

صاحب سبک و تجربه نیستند.

آیــا لکوموتیوهای روســی از نظر قیمت نســبت به 
لکوموتیوهای تولید داخل مقرون به صرفه تر هستند؟
اصل موضوع هنوز مشــخص نیســت و هنوز هیچ 
تفاهم نامه یا قراردادی بســته نشده و اطلاعاتی منتشر 
نشــده ولی آنچه بر اســاس ســوابق موضوع مشخص 
اســت لکوموتیو روســی لکوموتیوی نیســت که از نظر 
قیمت در بازار ایران امکان رقابت داشته باشد. تجربیات 
گذشــته نشان می دهد که از نظر قیمت، لکوموتیوهای 
گرانی هستند. اما تا قراردادی در این حوزه منتشر نشود 

نمی توان در این خصوص اظهار نظر کرد. 

نظــر جنابعالــی به عنــوان رئیس انجمــن صنفی در 
خصــوص عملکرد تیــم جدیــد راه آهن چیســت؟ در 
واقع کارنامــه راه آهن را چگونه ارزیابی می کنید؟ دلیل 
مشکلات موجود در این دوره را چه عواملی می دانید؟
اکنون برای پاســخ به این ســوال خیلی زود است. 
بایــد قــدری به ایــن دوســتان و تیــم مدیریت جدید 
فرصــت دهیم تا بخش هایی از طرح ها و برنامه های 
خــود را اجرایی کننــد و حداقل در پایان یک دوره یک 
و یا دو ســاله به بررســی و جمع بندی عملکردشــان 
بپردازیــم. به نظر بنده ما هنوز وارد فضایی نشــده ایم 
که بتوانیم عملکرد دوستان جدیدمان را در این حوزه 
ارزیابی کنیم. البته قطعا تیم مدیریتی راه آهن بسیار 

امضای قرارداد فروش ۵0 دستگاه لکوموتیو بین شرکت مپنا و فولاد مبارکه
در حضــور رئیس جمهــور، وزرای صمت، اقتصاد و نفــت در همایش 
پیشــرانان پیشرفت ایران، قرارداد خرید ۵۰ دستگاه لکوموتیو بین شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان و شــرکت مپنا به امضا رســید. امضای این قرارداد 
توسط محمد یاسر طیب   نیا مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه و عباس علی 
آبــادی مدیرعامل شــرکت مپنا صورت گرفت. ارزش ایــن قرارداد معادل 
۲ هزار میلیارد تومان اســت که بر اســاس مفاد این قرارداد، شــرکت مپنا 
متعهد شــده است که نســبت به تولید و تحویل ۵۰ دســتگاه لوکوموتیو 

MAP۲4-1 به شرکت فولاد مبارکه در طی ۲ سال آینده اقدام کند.
آن چنان که شــرکت مپنا اعلام کــرده، لکوموتیو MAP۲4-1 به عنوان 
نخســتین لکوموتیو ســاخت ایــران، نتیجه تــلاش گروه مپنا در شــرکت 
مهندســی و ســاخت لکوموتیو مپنا اســت کــه تاکنون ۲۵ دســتگاه از آن 
تحویل ســایر بهره برداران ریلی شده اســت. این لکوموتیو با بهره  گیری از 
93 درصد ساخت داخل به  گونه ای طراحی شده که با شرایط آب و هوایی 
ایران کاملا سازگار بوده و در کلیه خطوط و نواحی راه  آهن کشور قابل بهره  
برداری اســت. لکوموتیو MAP۲4-1 با توان 33۰۰ اسب بخار، مجهز به 
موتور دیزل 16 سیلندر توربورشــارژ بوده و یک لکوموتیو دیزل الکتریک 

محسوب می  شود.
مراســم امضای این قرارداد در حاشیه آغاز عملیات اجرایی 4۸ پروژه 
بزرگ صنعتی کشــور با 1۷ میلیارد دلار سرمایه گذاری به امضا رسید که از 
ایــن 4۸ پروژه بزرگ ســرمایه گذاری، 4۲ پروژه در حــوزه وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت و 6 پروژه در حوزه وزارت نفت اســت و در مجموع این 
4۸ پروژه برای ۲1 هزار نفر اشتغال مستقیم و برای 64 هزار نفر اشتغال 

غیرمستقیم ایجاد می کند.
 رئیس جمهور کشــورمان در آیین آغاز عملیات اجرایی 4۸ پروژه بزرگ 
صنعتی کشور گفت: سرمایه گذاری و اجرای 4۸ پروژه بزرگ صنعتی در ۲۷ 
شهرســتان محروم و 13 استان برای افزایش تولید و اشتغال زایی و رشد 
اقتصادی تجربه موفقی اســت که تنها با همگرایی و هم  اندیشــی میسر 

شده است.
ســید ابراهیم رئیسی افزود: در بودجه 14۰1 رشد ۸ درصدی اقتصادی 
کشــور در نظر گرفته شده اســت، بدون تردید کشورمان به رشد اقتصادی 
نیاز دارد و ضرورت رشــد اقتصادی کشــور بر کسی پوشــیده نیست. رشد 
اقتصادی کشــور تنها با انجام سرمایه گذاری حاصل می شود و با افزایش 

تولید، اشتغال و بهره وری رشد اقتصادی نیز محقق خواهد شد.
رئیس جمهور با بیان این که این حرکت گروه پیشران پیشرفت یک پیام 
مهمی دارد و آن این است که در راستای توسعه اقتصادی بدون توجه به 
خارج باید به داشــته های درون کشور خود توجه کنیم، تا شاهد پویایی، 
امید و پیشــرفت کشور باشیم، تاکید کرد: دولت به خنثی سازی تحریم ها 
بنــا دارد و تــلاش می کند که بــا توســعه فعالیت  های بخــش خصوصی، 
شــرکت  های بزرگ صنعتی، سرمایه گذاران و بانک ها در اقتصاد ملی ایران 

نقش آفرینی کنند.
وی گفت: در توســعه اقتصادی کشور دولت همچنان به نقش نظارتی، 
هدایتی و حمایتی خود ادامه خواهد داد و به شرکت های بزرگ و ایرانیان 
خارج از کشــور که آماده فعالیت در ایران هســتند تاکیــد دارد که با گروه 

پیشران پیشرفت اقتصادی ایران همراه و همگام شوند.

علاقمند و پــر انرژی و پر تلاش موضوعات بنیادی را 
پیگیــری خواهند نمود اما هنوز فرصت اینکه بتوانیم 
نتایــج ایده ها و اجرای برنامه هایشــان را ارزیابی کنیم 
مهیا نشــده و باید فرصت بیشــتری به دوســتان داد. 
اما ناگفته نماند کــه یک واقعیت جدی وجود دارد و 
آن هم عملکرد ضعیف ســنوات گذشــته و اثرات آن 
در عملکرد دوره فعلی مدیریت ریلی کشــور اســت که 
نمی تــوان آن را نادیــده گرفت.به این معنا نیســت که 
مشــکلات قابل حل نیســت و هر ایرادی را می توانیم 
بــه گردن گذشــتگان انداخت. ولی اینکــه در دوره دو 
ســه ماهه به ارزیابی عملکرد بپردازیم رفتار عجولانه 

ایست و نیاز به زمان داریم.
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